
RZECZPOSPOLITA POLSKA 
Rzecznik Praw Obywatelskich 

Janusz KOCHANOWSKI 

RPO - 603295 - I/08/MSW 

00-090 Warszawa Tel. centr. 0-22 551 77 00 
Al. Solidarności 77 Fax 0-22 827 64 53 

Pan 

Andrzej Czuma 

Minister Sprawiedliwości 

Al. Ujazdowskie 11 

00 - 950 Warszawa 

W piśmie z dnia 19 grudnia 2008 r. podniosłem kwestię konieczności 

rozważenia możliwości zmiany wysokości opłaty rocznej za aplikację radcowską. 

Zwracałem m.in. uwagę na wzrost minimalnego wynagrodzenia za pracę, z którym 

powiązana jest wysokość tej opłaty oraz na nieuzasadnione, moim zdaniem, 

zróżnicowanie wysokości opłaty rocznej za aplikację adwokacką i radcowską. 

W piśmie z dnia 16 kwietnia 2009 r. zostałem poinformowany, że 

Ministerstwo skierowało do uzgodnień wewnątrzresortowych projekt rozporządzenia 

zmieniającego rozporządzenie w sprawie wysokości opłaty rocznej za aplikację 

radcowską. Opłata ta miałaby zostać ustalona na poziomie 3,5 - krotności minimalnego 

wynagrodzenia za pracę, ustalonego na podstawie przepisów ustawy z dnia 10 

października 2002 r. o minimalnym wynagrodzeniu za pracę (Dz. U. z 2002 r. Nr 200, 

poz. 1679 ze zm.). 

Od tego czasu do mojego Biura wpłynęły kolejne liczne skargi aplikantów 

radcowskich, którzy wskazują, iż na skutek podniesienia w br. minimalnego 

wynagrodzenia za pracę do wysokości 1 276, 00 zł, opłata roczna w 2009 r. będzie 

niewiele mniejsza od analogicznej opłaty w 2008 r. (4 466 zł w stosunku do 4 504 zł). 

Warto przypomnieć, iż w 2007 r. opłata roczna wynosiła jedynie 3 744 zł. Takie 

rozwiązanie spowoduje wymierny wzrost obciążeń po stronie aplikantów 

nieuzasadniony wzrostem kosztów związanych z organizacją aplikacji. 
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W związku z powyższym, działając na podstawie art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy 

z dnia 15 lipca 1987 r. o Rzeczniku Praw Obywatelskich (Dz. U. z 2001 r. Nr 14, poz. 

147 ze zm.), zwracam się do Pana Ministra z uprzejmą prośbą o informację na temat 

aktualnego stanu prac nad projektem rozporządzenia zmieniającego wysokość opłaty za 

aplikację radcowską. Będę wdzięczny za powiadomienie mnie o ostatecznie przyjętym 

poziomie wysokości tej opłaty oraz o planowanym terminie zakończenia prac nad 

projektem rozporządzenia. 


